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Аб’явА
Каб атрымліваць кож-

ны нумар газеты «Гасцінец» 
паведаміце рэдакцыі аб гэтым 
– зрабіце бесплатную падпіску.

Рэдакцыя “Гасцінец” змяшчае 
бясплатныя абвесткі чытачоў 
выдання. Дзеля размяшчэння 
абвесткі запоўніце купон або 
патэлефануйце ў рэдакцыю.

Калі парушаны вашы правы 
спажыўца, працаўніка, то даем 
эфектыўныя парады па аба-
роне права і пошуку бясплат-
ных юрыстаў. Звяртайцеся на 
адрас: Гарадок, вул. Галіцкага 
д.16 кв.2 ў кожны аўторак і чац-
вер з 16 да 18, або на тэлефоны 
газеты «Гасцінец».

Жадаючыя атрымаць у кары-
станне беларускія кнігі, часопісы 
або іх набыць звяртайцеся на 
адрас: Гарадок, вул. Галіцкага 
д.16 кв.2 ў кожны аўторак і чац-
вер з 16 да 18, або на тэлефоны 
газеты «Гасцінец».

Інфармацыйная культурна-грамадская газета Гарадоччыны 

З 8 на 9 жніўня ў г.п. Езя-
рышча адбыўся чарговы 
рок-фестываль Моладзевы 
прарыў-2009, у якім пры-
няла удзел 9 рок-групаў з 
Віцебска, Наваполацка і Га-
радка

Рок-фестываль ладзіцца ў 
першую суботу жніўня ўжо 

з 1999 года па ініцыятыве 
мясцовых аматараў року 
пад кіраўніцтвам дырэкта-
ра мясцовага Дома куль-
туры  Сяргея Кірэява. Рок-
фестываль збірае аматараў 
року, якія прыязджаюць у 
паўночны куток Беларусі, 
каб пайграць і адпачыць. 

Не стаў выключэннем і чар-
говы рок-фестываль, у якім 
прынялі удзел наступныя 
групы: КАК БЭНД Гарадок, 
ЧЕШИРСКИЙ ТОК Віцебск, 
ТЕНИ РАСТЕНИЙ Віцебск, 
НЕБОСКРЕБЫ Віцебск, экс-
ШТРИХ Віцебск, УЯВI САБЕ 
Віцебск, ГОЛЬФСТРИМ (На-

Цытата нумара:
Што такое свабода, 
ведаюць толькі тыя, 
хто гатоў памерці за 
яе.
Жэрмена дэ Сталь.

Ня бойся!

http://haradok.belarda.org - сайт твайго ГАРАДКА 

У Віцебскім абласным судзе 
адбыўся разгляд скаргі Аляксандра 
Жыткевіча на рашэнне суда Гарадоц-
кага раёна, які не задаволіў яго зыск 
да журналісткі Людмілы Мукамол і 
рэдакцыі газеты «Гарадоцкі веснік»

Аляксандр Жыткевіч патрабаваў 
ад журналісткі і рэдакцыі 22 млн. 
рублёў кампенсацыі шкоды нане-
сенай саквіцкай публікацыяй «Не 
па нормам законам і  маралі», якая 
папярэднічала судоваму выраку. У 
публікацыі журналісткі Мукамол ужо 
паведамлялася, што Жыткевіч не 
працуе і апісвалася, як ён быццам 
бы атрымліваў грошы ад пацыентаў. 
Пасля публікацыі ў дзяржаўнай газе-
це суд не мог не прыняць рашэнне аб 
вінаватасці Жыткевіча.

Зараз Жыткевіч не мае працы, 
трымаў напачатку ліпеня  галадоўку 
супраць свавольства мясцовых 
чыноўнікаў, якія адмаўлялі яму у 
працы. І да гэтага часу сірата не мае 
працы і ні міліцыю, ні суд, ні аддзел 
занятасці гэта пытанне асабліва не 
цікавіць.

Абласны ж суд разглядаючы 
палітычна матываванае рашэнне так-
сама, лічыць Жыткевіч, не стаў вы-
конваць нормы заканадаўства і звяр-
таць увагу на парушэнне прынцыпу 
прэзумпцыі невіноўнасці. Віцебскі 
абласны суд не адмяніў рашэнне 
суда першай інстанцыі. 

Гэта і не дзіва. На Беларусі шчэ 
не было выпадку, каб зыск дэмакра-
тычнага актывіста да дзяржаўнай 
газеты у абарону гонара і годнасці 
задавальняўся. Але існуе шмат 
палітычна матываваных зыскаў 
чыноўнікаў да недзяржаўных 
выданняў, якія пры астранамічных 
сумах зыску судамі задавальняліся. 
Вось такая судовая сістэма існуе ў 
краіне, якая заяўляе ад імкненні ў 
Еўропу.

Л. Антонаў.

“выйшАў сА сьцягАМ — схАпілі!”
За тое, што 27 ліпеня спадар 

Аўтухоў выйшаў зь бел-
чырвона-белым сьцягам 

на цэнтральную плошчу Гарад-
ка, судзьдзя Ганна Ганчарова 
прысудзіла яму 1 мільён 400 
тысяч рублёў штрафу. 

Падобныя працэсы чака-
юць і віцебскіх актывістаў, якія 
далучыліся да акцыі і таксама 
выйшлі са сьцягамі — Валерыя 
Раманенку з «Маладой Грамады», 
Ірыну Пятрову з руху «Джынс 
за Свабоду» ды Тараса Сургана, 
прадстаўніка «Маладой Беларусі», 
якія позваў у суд пакуль не 
атрымалі.

Леанід Аўтухоў перакананы, 
што іхную супольную акцыю нель-
га лічыць правапарушэньнем. 
Хаця б таму, што за колькі дзён да 
Дня Незалежнасьці ён атрымаў 
вусны дазвол на яе правядзень-
не ад кіраўніка ідэалягічнага ад-
дзелу Гарадоцкага райвыканкаму 
Леаніда Проніна. Але сам спадар 
Пронін на плошчу не прыйшоў, 
хоць актывіст яго запрасіў.

Судзьдзя аргумэнты Леаніда 
Аўтухова пад увагу не ўзяла. 
Зрэшты, ён і сам не спадзяваўся 
на тое, што суд стане на ягоны 
бок, таму двойчы хадайнічаў пра 
адвод судзьдзі і прасіў, каб яго-
ную справу разгледзела іншая 
судовая інстанцыя, да прыкладу, 
суд іншага раёну. На думку спа-
дара Аўтухова, увогуле ня варта 

чакаць справядлівага рашэньня 
ад суду, залежнага ад уладаў:

«Суду як такога ў Беларусі сёнь-
ня проста няма! Ужо больш як 
два гады я беспрацоўны, і мне 
яшчэ даюць 40 базавых велічынь 
штрафу. На працу я ўладкавацца 
не магу нідзе ў Гарадоцкім раё-
не — вакансій шмат, але не бя-
руць за мае палітычныя погляды: 
я зьяўляюся старшынёй суполкі 
партыі БНФ, браў удзел у выба-
рах у Палату прадстаўнікоў у 2008 
годзе ў якасьці кандыдата…»

Падтрымаць аднапартыйца ў 
судзе прыехаў старшыня аблас-
ной суполкі Партыі БНФ Кастусь 
Смолікаў.

Адразу пасьля суду разам зь 
Леанідам Аўтуховым мы вырашылі 
пацікавіцца меркаваньнямі мяс-
цовых жыхароў, якіх ён меўся 
прадстаўляць, балятуючыся ў 
парлямэнт. Як высьветлілася, апа-
зыцыянэра ў Гарадку ведае амаль 
кожны мінак, хоць пра акцыю 27-
га ліпеня шмат хто нават і ня чуў.

Аўтухоў: «27-га ліпеня мы 
выйшлі на цэнтральную плош-
чу са сьцягамі. І нас затрымала 
міліцыя…»

Карэспандэнтка: «Як вы лічыце, 
ці справядліва, калі за такое кара-
юць?»

Спадарыня: «Гэта тут, у нас у Га-
радку? Ну, я чула, чытала, што трэ-
ба папярэдзіць мясцовыя ўлады, 
калі зьбіраецеся мітынгаваць 

ці нешта такое рабіць. Каб 
папярэдзілі ўлады, дык, можа, 
нічога такога й не было б?»

Спадар: «Я мяркую, што гэта ўсё 
ж гістарычная дата, і варта яе ад-
значаць».

Карэспандэнтка: «А судзіць за 
гэта варта?»

Спадарыня: «Я не лічу, што ён 
зрабіў нешта страшнае. Гэта зако-
ны такія, што крок улева ці ўправа 
— і адразу пакараньне. І мы жы-
вём у такой краіне».

Спадар: «Няўжо ў нас за такое 
судзяць? За гэта нельга судзіць! 
Такіх людзей трэба вітаць, якія 
пра будучыню думаюць, нечага 
хочуць дамагчыся. А так — колькі 

вунь у нас злачынцаў ходзіць, дык 
іх не чапаюць!»

Спадар: «калі гэта не нацысцкая 
сымболіка і яна не забаронена 
законам, дык чалавек можа яе 
выкарыстоўваць. Але, я думаю, 
у нас тут проста праводзяць экс-
пэрымэнт — у якой ступені трэба 
стаптаць народ, каб ён маўчаў».

Спадар Аўтухоў моўчкі 
падпарадкоўвацца рашэньню 
суду ня хоча: ён зьбіраецца пада-
ваць касацыйную скаргу ў вышэй-
шую судовую інстанцыю і кажа, 
што гатовы бараніць свае правы 
нават у Камітэце правоў чалавека 
ААН. 

 Радыё «Свабода». 

Абласны суд 
не адмяніў 
рашэнне 

“АтАкА” дзяржінспектАрА дАі 
нА трАктАрыстА

вынікі апошняга 
апытання на http://

haradok.belarda.org: 
 Ці лічыце вы суды незалежнымі ад
  вертыкалі?  
  Так ...................................................................... 14%
  Так, але сумняваюсь ..................................... 4%
  Залежаць часткова ........................................ 8%
  Поўнасцю залежаць .................................   72%
  Ня ведаю ........................................................... 2%

Прывяла да таго, што на Аляксандра 
Глінскага на працягу чатырох гадзін было 
складзена пяць пратаколаў аб парушэн-
нях правіл дарожнага руху і ён быў аш-
трафаваны на 4 500 000 рублёў 

У цяжкі панядзелак 13 ліпеня старшы 
дзяржінспектар Гарадоцкага ДАІ Алег 
Рымша на працягу чатырох гадзін склаў 
пяць (!) пратаколаў на трактарыста ААТ 
«Гарадоцкі РАПЗ» Аляксандра Глінскага, 
які кіраваў трактарам  К-700.

Пратаколы складаліся за тое, што:
1.    Глінскі кіраваў магутным трактарам 

па ўказанню свайго кіраўніцтва, не маю-
чы праў дадзенай катэгорыі – штраф 1200 
000 руб.;

2.    Глінскі быццам бы пашкодзіў лінію 
электрасувязі – штраф 300 000 руб.;

ваполацк), SEMOLINA FISH (Наваполацк), 
АЛМАЗНЫЙ ФРОНТ (Эдуард Юдовін з соль-
най праграмай!)

Праграму рок-фестываля адкрыла група 
SEMOLINA FISH, якая задала драйв усяму 
святу рока. Аматары з задавальненнем 
слухалі рок і танчылі ў яго рытмах амаль 
усю жнівеньскую ноч.

Напрыканцы фестываля Гарадоцкі 
метадычны кабінет аддзела культуры 
ўручыў падарункі ўдзельнікам фестыва-
ля. Арганізатары фестываля маюць намер 
правесці і наступны юбілейны фестываль, 
які прыцягвае ўвагу моладзі і рок-групаў 
паўночнай часткі Віцебшчыны.

Л. Аляксандраў.

3.    Глінскі пасля ДТЗ пакінуў месца зда-
рэння – штраф 1 200 000 руб.;

4.    Глінскі кіраваў трактарам без заклю-
чэння на ягодамовы абавязковага страх-
авання – штраф 350 000 руб.;

5.    Глінскі кіраваў трактарам у 14.30 па 
ўказанню свайго кіраўніцтва, не маючы 
праў дадзенай катэгорыі – штраф 1200 
000 руб.

А так, як Алег Рымша у той час выконваў 
абавязкі начальніка ДАІ А. Гвоздзева, то 
і ўсе гэтыя штрафы выпісаў аднаасобна. 
У гэтай сітуацыі цяжка ўявіць, што пра-
таколы складаліся аб’ектыўна, іх раз-
гляд адбываўся поўнасцю з улікам усіх 
абставін здарэння.

Тое што, гарадоцкія даішнікі 
неаб’ектыўна адносяцца да грамад-

зян засведчыў у свой час і працэс  аб 
«флікеру» Анатолія Палянскага.

Трэба адзначыць, што у Глінскага жон-
ка знаходзіцца ў адпачынку па дагляду 
за малым дзіцяці, якому толькі споўніўся 
адзін год,  і гіганскія штрафы на бацьку не 
лепшая навіна для маладой маці.

Аляксандр Глінскі падаў скаргу на 
дзеянні інспектара Рымшы у Гарадоцкі 
суд.
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Гэтым летам у межах праграммы  
COMMUNITY CONNECTIONS, па якой 
ажыццяўляецца прафесіянальна-
культурны абмен паміж амерыканскім і 
беларускім народамі, мне давялося пабы-
ваць у ЗША. Дадзеная праграма дзейнічае 
ўжо другі дзесятак гадоў, адкрыты кон-
курс складае да 15 прэтэндэнтаў на месца 
і любы беларус мае магчымасць падаць 
дакументы на ўдзел у конкурсе. Пра-
грамма ахоплівае розныя сферы грамад-
скага і прафесійнага жыцця: ад развіцця 
прафесійных асацыяцый да удасканален-
ня пярвічнай медыка-санітарнай дапамогі. 
Урад ЗША праз арганізацыю Word Learning 
дае магчымасць беларусам, пражываю-
чы тры тыдні ў амерыканскіх сем’ях, 
наведваючы профільныя арганізацыі, 
пазнаеміцца з амерыканскім досьведам у 
сваёй прафесійнай сферы.

Наша группа з 10 чалавек знаёмілася 
з амерыканскім досьведам у накірунку  
«Развіццё мясцовых супольнасцяў», зна-
ходзячыся ў горадзе Каламазу штата 
Мічыган, дзе нас прымала недзяржаўная 
арганізацыя Сolleagues International. 
Праведзены час быў насычаны рознымі 
сустрэчамі, кантактамі, даў магчымасць 
атрымаць уражанні аб самых розных 
баках амерыканскага ладу жыцця. І на 
пытанні сяброў, знаёмых: “Ну як там у 
ЗША?” даю спачатку самы агульны адказ: 
“Там не ТУТ...”. І гэта “не тут” мае самае раз-
настайнае напаўненне.

Зразумела, што у межах праграмы нам 
паказвалі самыя разнастайныя бакі аме-
рыканскага ладу жыцця. Мы знаёміліся з 
аднапавярховай Амерыкай, бачылі аме-
рыканскую прыроду, удзельнічалі ў раз-
настайных мерапрыемствах, наведалі 
сталіцу штата Лансінг, пабывалі на радзіме 
прэзідэнта Джэральда Форда ў Гранд 
Рэпідсы, а таксама прабылі тры дні ў хма-
рачосным Чыкага. Першы шок быў адра-
зу, калі раніцай не знайшлі тратуараў, 
каб дайсці да супермаркета. Каля гатэля 
былі падстрыжаныя газоны і магістраль, 
па якой амерыканцы пад’язджаюць да 
супермаркетаў. Пешаходы рэдкая з’ява 
каля маркетаў. Без двух-трох аўтамабіляў 
цяжка ўявіць амерыканскую сям’ю.

Але пачаць серыю нататак аб 
наведванні ЗША жадаў бы з прынцы-
повых адрозненняў у арганізацыі ула-
ды і грамадства. Гэтыя прынцыповыя 
адрозненні паміж нашым ладам жыцця і 

амерыканскім палягаюць у адкрытасці 
амерыканскіх уладаў перад грамадствам 
і незалежнасцю грамадства ад уладаў. Гэ-
тага у нас няма, але з’яўляецца асновай 
амерыканскага ладу жыцця.

Адкрытасць уладаў у ЗША азначае, як 
іх дэмакратычны выбар насельніцтвам, 
так і адкрытасць, падкантрольнасць 
уладаў выбаршчыкам. Усе паседжанні 
выканаўчай і заканадаўчай мясцовай 
улады запісваюцца для тэлеперадач і 
кожны выбаршчык можа паглядзець 
ход паседжання  мясцовай Рады, атры-
маць поўную бясплатную справаздачу аб 
выкананні бюджэта мясцовай тэрыторыі. 
Не кажучы ужо пра тое, што ў зале 
паседжанняў Рады адведзены месцы для 
грамадзян, якія без усякага ўзгаднення 
з Радай, могуць прысутнічаць на любых 
паседжаннях Рады ды і для журналістаў 
устанаўліваюцца асобныя крэслы. Як 
тут не успомніць шматлікія выпадкі на 
Беларусі, калі актыўныя грамадзяне не 
дапушчаліся на паседжанні сесій мясцо-
вых Саветаў і суды баранілі “выбарную” 
уладу ад актыўных выбаршчыкаў?  Або 
не узгадаць прымітыўную схему адва-
ротнай сувязі, калі ладзяцца шматлікія 

сустрэчы чыноўнікаў з насельніцтвам, 
дзе грамадзяне звычайны выступаюць у 
ролі скаржнікаў, то за рамонт дома, то за 
асвятленне, то за дабраўпарадкаване, то 
за паліва і г.д.

Стандарт адкрытасці дзейнасці 
выканаўчай улады прывёў да таго, што 
стандартнымі становяцца дзверы са 
шклом у кабінеты чыноўнікаў. Гэта даз-
валяе, што грамадзяне, праходзячы па 
калідоры маглі бачыць, чым займаец-
ца чыноўнік у рабочы час, ці ёсць ён на 
месцы. Таксама стандартным з’яўляецца 
адкрытая дзвер у кабінет чыноўніка – за-
ходзьце, я на месцы і чакаю вас. Для нас 
такія падыходы нерэальны, бо жыццё за-
стыла ў савецкім мінулым, калі не ўлада 
для народа, а толькі народ для ўлады.

Між тым  увядзенне адкрытасці у прак-
тыку працы мясцовай і вышэйшай ула-
ды адназначна садзейнічала б яе больш 
якаснай працы, росту эфектыўнасці, па-
вышэнню адказнасці чыноўнікаў перад 
выбаршчыкамі. І гэта ў інтарэсах народа, 
якія ўтрымлівае армію бюракратаў.

Леанід Гаравы.
(Працяг будзе)

АДКРЫТАСЦЬ УЛАДЫ
Аўтазапраўку 
на балота

На адкрыты аукцыён выстаўлена пляцоўка 
ля в. Хамякова Гарадоцкага раёна для атры-
мання права арэнды зямельнага участка пад 
будаўніцтва аўтазаправачнай станцыі.

21 жніўня у будынку фонда 
“Віцебскмаёмасць” адбудзецца аукцыён на 
права заключэння дамовы арэнднага участ-
ка ля в. Хамякова для будаўніцтва запра-
вачнай станцыі. Пачатковая цана аб’екта 
невялікая і складае амаль 570 тысяч рублёў. 
Але атрымальнік права арэнды шчэ мусіць 
заплаціць толькі фонду “Віцебскмаёмасць” 3 
мільёна рублёў за выдаткі па фарміраванню 
і рэгістрацыі зямельнага ўчастка і выдаткі на 
правядзенне аукцыёна.

На арэнду выстаўлены участак плошчай 
1 га, але пікантнасць сітуацыі у тым, што 0,98 
га – гэта балота, а астатак у 0,02 га – водны 
аб’ект.

Прапанаванне балота для АЗС – гэта 
“піянерскі” падыход для барацьбы з 
перавільготнымі землямі на Віцебшчыне. 
Мусіць за гэта хвалілі гарадоцкія ўлады на 
семінаре ПРААН па ахове зямель ад эрозіі. За-
надта крутым прадпрымальнікам трэба быць, 
каб удзельнічаць у такіх “піянерскіх” справах.

Л. Антонаў.

Міліцыя не 
знаходзіць управу 
на вандалаў

Дзяцячая пляцоўка ля дома №14 па 
вул. Вароўскага пастаянна падвяргаецца 
вандалізму мясцовых аматараў зялёнага 
змія.

З надыходам цемнаты на дзіцячай 
пляцоўцы пастаянна з’яўляюцца мясцовыя 
выпівохі, якія замест гульняў спаборнічаюць 
у распіцці спіртнога і нецэнзуршчыне. Ня-
гледзячы на тое, што заканадаўства забара-
няе распіццё спіртных у грамадскіх месцах 
аматары зялёнага змія вальготна адчуваюць 
сябе на дзіцячай пляцоўцы. Пад уздзеяннем 
спіртных пароў маладыя лайдакі пачынаюць 
спрабаваць на трываласць дзяцячыя арэлі, 
альтанку і плот. І аказваюцца пераможцамі 
ў барацьбе з прыгажосцю. Нягледзячы, 
што і раней вандалы псавалі абсталяванне 
на пляцоўцы, але да гэтага часу на іх няма 
ўправы мясцовых абаронцаў парадку.

Наша міліцыя будзе хутчэй захопліваць 
бел-чырвона-белыя сцягі, чым змагацца з 
вандаламі, якія парушаюць спакой грамад-
зян.

Л. Антонаў.

сеМінАр У АбАронУ зяМлі
У Гарадку прайшоў семінар у ме-

жах праекта Еўрапейскага Саюза і 
Праграммы развіцця ААН “Пабудова 
патэнцыяла Стратэгічнай экалагічнай 
ацэнкі па рэалізацыі прыродаахоўнай 
канвенцыі Рэспублікі беларусь”.

Тэма рэгіянальнага семінара была 
“Ахова зямель (почваў) ад эрозіі і яе ад-
люстраванне у Нацыянальнай праграм-
ме дзеянняў Рэспублікі Беларусь ў ба-
рацьбе з дэградацыяй земляў”. Кіраўнік 
экспертнай групы па распрацоўцы На-
цыянальнай праграмы дзеянняў па ба-
рацьбе з дэградацыяй зямель Валянцін 
Яцухна засяродзіў увагу прысутных на 
пытаннях барацьбы з ветравой і воднай 
эрозіямі зямель у Беларускім Паўазер’і. 
Стан эрозіі зямель на Віцебшчыне 
амаль у 2-3 разы горш, чым па ўсёй 
краіне. Калі па краіне вадзяная і ветра-
вая эрозія ахоплівае 9,4% тэрыторыі, 
то на Віцебшчыне – 23%. Калі па краіне 
перавільготненыя землі складаюць 
25,9%, то на Віцебшчыне – 66%. Ды і ся-
рэдняя бальнасць зямлі 9,4 пры сярэдняй 
бальнасці па краіне ў 16,3. І наша краіна 
адстае ад заходніх сельгасвытворцаў у 
ашчадных адносінах да зямлі. Калі на За-

хадзе на склонах выкарыстоўвываюць 
празпалосіцу, то на Беларусі склоны за-
сяваюцца монакультурай, што не даз-
валяе захоўвываць пладародны слой 
зямлі.

Эксперт праекта ПРААН Анатоль 
Меяроўскі агучыў даклад “Праблемы і 
накірункі рацыянальнага выкарыстання 
і аховы меліяраваных зямель Белару-
скага Паазер’я”, спыніўшыся на галоўнай 
праблеме рэгіёна – перавільготнасці 
зямлі, прапанаваўшы розныя падыхо-
ды да вырашэння праблемы. Для Гара-
доччыны гэта таксама праблема, бо па 
ступені асушанасці зямель раён займае 
117 пазіцыю у краіне. 

І пакуль не зразумела, якім чынам 
гаспадары зямлі будуць паляпшаць 
структуру зямель у рэгіёне, як будуць 
узаемадзейнічаць з міжнароднымі 
фондамі у гэтым пытанні. Прайшло 15 
гадоў, як працуе праграма ПРААН на 
Беларусі, але за гэты час нічога не вя-
дома аб удзеле гарадоцкіх гаспадароў 
у праграмах ПРААН, калі не лічыць пра-
вядзенне семінараў.

Л. Антонаў.

Адкрыты дзверы і бачны кабінет амерыканскага чыноўніка

рабочая поездка в регионы
Председатель ви-

тебского облисполкома 
А.Н.Косинец посетил Шу-
милинский, Полоцкий, 
Миорский, Поставский и 
браславский районы.

Александр Косинец 
подверг критике районную 
исполнительную власть в 
вопросах благоустройства 
и наведения порядка на 
земле. Дано распоряжение 
в кратчайшие сроки при-
вести в порядок придо-
рожную полосу, провести 
грейдирование, асфальти-
рование улиц населенных 
пунктов, подъездных пу-
тей к объектам социаль-
ной сферы, мехдворам, 
молочнотоварным фер-
мам. Неудовлетворитель-
но организована работа 
придорожного сервиса.

А.Н.Косинец поручил 
председателям горрайи-
сполкомов навести долж-
ный порядок в пригороде, 
в дачных поселках, на озе-
рах создать пляжи и зоны 
отдыха.

В проведении убороч-
ной кампании председа-
тель облисполкома сделал 
акцент на быстрой и каче-
ственной работе. Для этого 
необходимо укрепить про-
изводственную дисципли-
ну и усовершенствовать 
технологический процесс 
выполнения сельхозработ. 
Руководителям на местах 
следует пристальное вни-
мание уделять очередно-
сти проведения уборочной 
страды, заготовке кормов, 
внесению удобрений на 
поля, распашке почвы под 
новый урожай, увеличе-
нию контурности полей, 
внедрению интенсивных 
технологий, инновацион-
ных биотехнологий, тех-
ническому перевооруже-
нию отрасли, проведению 
озимого сева, увеличению 
производительности тру-
да и объемов в два раза. 
Должны быть ликвидиро-
ваны случаи простоя тех-
ники и главное внимание 
уделено человеку труда. 

При реализации этих под-
ходов Витебщина должна 
и будет ежегодно собирать 
до 2 млн. тонн зерна.

     Неоправданно 
низкими темпами идет 
строительство молочното-
варных ферм. На многих 
объектах, которые посе-
тил Александр Косинец, 
проведена корректировка 
графика работ. Руководи-
тели районов заверили 
председателя облисполко-
ма о вводе первой очереди 
молочнотоварных ферм до 
20 сентября. Под особый 
контроль местная власть 
берет и сроки строитель-
ства объектов социальной 
сферы в агрогородках об-
ласти.

     По результатам ра-
бочей поездки 10 руко-
водителям различного 
уровня объявлены дис-
циплинарные взыскания. 
Руководителям районов 
даны поручения устранить 
выявленные недостатки.

Актыўныя АМерыкАнцы 
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рАзрУхА в головАххАй хоць свінні зАжывУць 
пА-еўрАпейскУ!

«У свінагадоўлі з вашай 
гаспадаркі пачынаецца 
рэвалюцыя. Мы выбралі 
галандскія і дацкія тэхналогіі 
ў якасці ўзору, паводле якога 
будзем перабудоўваць усю 
свінагадоўлю Беларусі», — 
паведаміў галоўны начальнік 
дырэктарцы аграпрадпрыем-
ства «Белдан».

Таксама абяцана, што да 1 
студзеня 2010 года цалкам на 
еўрапейскія нормы выйдзе 
будаўнічая галіна. Карацей, 
«з 2011 года, я упэўнены, мы 
будзем жыць, як у Еўропе, 
падцягнуўшы і іншыя 
напрамкі».

Няцяжка здагадацца, 
што гаворка ідзе выключ-
на пра галіны эканомікі. Тут 
кіраўніцтва краіны відавочна 
саспела да высновы, што 
«вось узор... нічога прыдум-
ляць не трэба, мы ўжо бяром 
гатовыя тэхналогіі. Сёння іх 
трэба выцягваць з Еўропы».

Заўважце: калі датычна 

замежнай палітыкі нядаўна 
абвешчана, што мы, маўляў, 
не будзем рабіць выбар 
між Расіяй і ЕС, то ў галіне 
тэхналогій альтэрнатывы 
няма.

У свінагадоўлі, як бачым, 
загадана без роздуму браць 
галандскія і дацкія ўзоры. 
Будаўнікі таксама мусяць 
арыентавацца на заходнія 
стандарты.

Наверсе выдатна раз-
умеюць, што Расія нас не 
мадэрнізуе. З ёй застаецца 
хіба ваяваць за рынак збыту 
пераважна састарэлага тава-
ру.

Што ж, настрой на га-
спадарчую мадэрнізацыю, 
калі адкідаецца ўсялякая 
ідэалагічная лухта, можна 
толькі вітаць.

Але згадваецца нядаўні 
выступ Лукашэнкі перад 
кіраўнікамі дыпмісій, калі ён 
імпэтна даводзіў, наколькі 
шкодна ўкараняць у нас 

заходнія ўзоры дэмакратыі. 
Маўляў, «важная ды патрэб-
ная не вонкавая “дэмакра-
тычная” абалонка. І тым болей 
не прывезеная і не накінутая 
звонку. Такая спехам прывітая 
дэмакратыя няўстойлівая…». 
Яшчэ болей, «такія 
“мічурынскія” практыкаванні 
робяць цяжкапапраўную 
шкоду краіне, эканоміцы і, у 
рэшце рэшт, народу».

Карацей, у свінагадоўлі 
тэхналогіі краін ЕС — самае 
тое, а вось у палітыцы — го-
рай за свіны грып.

Мо хто патлумачыць уцям-
на: чаму тутэйшым свінням 
еўрастандарты пасуюць, 
а вось тутэйшаму люду — 
шкодныя?

Калі ж сур’ёзна, то 
вялікае пытанне, наколькі 
запрацуюць тыя супер-
пупертэхналогіі, калі вёска 
спілася, а начальства ведае 
толькі мацюкі ды пугу.

Аляксандр Класкоўскі.

Неожиданное принятие и такая же неожи-
данная отмена постановления правитель-
ства № 991 дает богатую пищу для размыш-
лений об уровне управленческих решений 
в верхах государственной власти. Причем, 
интересно не то, почему оно было отмене-
но, это как раз самоочевидно, а то, почему 
оно было принято. Члены правительства 
так и не смогли внятно объяснить, для чего 
было издано постановление № 991.

Напомню, что этот документ в одночасье 
запретил институт посредников в экономи-
ке, говоря конкретнее, поставил вне закона 
оптовую торговлю. Постановление вступа-
ло в силу с момента опубликования, т.е. с 
1 августа. А между тем документ был под-
готовлен неряшливо, там много нечетких 
формулировок, поэтому он нуждался в до-
полнительных разъяснениях. 

Самое главное, с момента публикации 
документа оптовой торговлей могли зани-
маться только те торговые представители, 
которые должны были значиться в специ-
альном перечне, предполагалось, что он 
станет дополнением к постановлению. Но 
этого перечня не оказалось, и непонятно, 
когда он мог бы появиться. Чтобы попасть в 
этот список, необходимо было согласование 
с вице-премьером. Если следовать букваль-
ной логике постановления, то с 1 августа и 
до появления перечня поставщиков опто-
вая торговля в стране прекращалась. Иначе 
говоря, если бы документ стал реализовы-
ваться, то экономическая жизнь в Беларуси 
была бы парализована. 

Правительственное постановление № 991 
не только противоречило объявленному 
курсу на либерализацию, но и саботирова-
ло выполнение главной задачи, провозгла-
шенной властями: разгрузить переполнен-
ные склады предприятий. Совсем недавно 
президент обратился к предпринимателям 
с просьбой помочь избавиться от складских 
запасов. А постановление № 991 наоборот, 
фактически максимально затрудняло реше-
ние этой проблемы. 

Когда стала ясна вся абсурдность доку-
мента, члены правительства стали откручи-
вать ситуацию назад, на ходу придумывать 
пояснения, не прописанные в постановле-
нии. Премьер С. Сидорский стал говорить, 
что оно касается только госпредприятий. 
Но было уже поздно.

А. Лукашенко отстранился от причаст-
ности к этому документу, потребовал разо-
браться, переложил вину за его появление 
на правительство. Однако это дистанциро-
вание от непопулярного решения — скорее 
игра на публику. Потому что, во-первых, все 
мало-мальски важные государственные ре-
шения санкционируются Администрацией 
президента. К тому же глава государства у 
нас отвечает за все. 

Во-вторых, министр экономики Н. Зай-
ченко, комментируя это постановление, 
совершенно справедливо сослался на тре-
бования А. Лукашенко. Действительно, пре-
зидент, вопреки законам экономики, уже 
много лет ведет борьбу с посредническими 
структурами. Еще в сентябре 1998 года он 
издал распоряжение, в котором поручил 
Комитету государственного контроля «ис-
ключить посредничество внутри республи-
ки» и выразил намерение разобраться с 
посредниками «во внешнеэкономических 
отношениях». Поскольку задача оказалась 
нерешаемой, Лукашенко возвращается к 
ней снова и снова. В 2004 году он опять дает 
команду ликвидировать посреднические 
структуры в течение полугода: «И я буду рад 
услышать со второй половины этого года, 
что в нашей стране разного рода жулья, 
которое берет и перепродает, не будет». А 
теперь правительство лишь довело до ло-
гического конца, т. е. до абсурда указание 
президента. 

В-третьих, постановление № 991 следует 

в русле утвержденного президентом курса 
на протекционизм, борьбу с импортом. Это 
стало идеей фикс в деятельности прави-
тельства. Поэтому, опять же, документ логи-
чески вытекает из этой протекционистской 
идеологии. Дескать, если уж вырубать им-
порт, то под корень. 

Какие выводы можно сделать из этой тра-
гикомической истории, печального опыта 
правительственного грехопадения? Пре-
жде всего, кризис высветил, вывернул на-
ружу все пороки механизма госуправления, 
которые кое-как скрывались, прятались 
в период экономического благополучия. 
Правительство, власти вообще просто рас-
терялись, потеряли ориентиры. То прини-
мается законодательный акт, призванный 
либерализовать хозяйственную жизнь, то 
тут же издается другой документ, предпо-
лагающий ужесточение административных 
методов управления. Иначе говоря, власти 
лихорадочно и беспорядочно дергают за 
разные рычаги управления государствен-
ной машины, в результате чего она дер-
гается во все стороны, грозя свалиться в 
обочину. Закономерная логика деградации 
бюрократической системы. Белорусский 
экономический механизм сегодня — это 
очаг управляемого хаоса.

Вывод второй. Хотя широко разреклами-
рован курс на либерализацию экономиче-
ской жизни, эта политика дается властям с 
трудом. Ресурсы по самоизменению систе-
мы пока выглядят ограниченными. Она все 
же запрограммирована на административ-
ные методы управления, они натуральны, 
заложены в код механизма принятия реше-
ний. Либеральные документы принимают-
ся вынужденно, под давлением либо МВФ, 
либо зарубежных инвесторов. Но как толь-
ко система переходит в режим автопилота, 
то на выходе получается постановление № 
991. 

Вывод третий. История с принятием этого 
документа ярко демонстрирует всю ущерб-
ность нынешней политической системы, мо-
дели государственного управления. В ней 
отсутствуют сдержки и противовесы, эле-
ментарная страховка, отдел технического 
контроля, то, что специалисты-системщики 
называют механизмом «защиты от дурака». 
В нормальном государстве эту функцию вы-
полняет разделение властей, политическая 
оппозиция, независимые СМИ. У нас же ни-
чего этого нет. Вот и получаем такие ляпы.

Объяснение самого А. Лукашенко появле-
ния этого документа просто изумительны. 
«Стали разбираться, кто постановление го-
товил. Оказалось, один «деятель» по указке 
премьер-министра подготовил этот доку-
мент, бросил ему на стол и назавтра уехал 
в отпуск. Спросить даже не с кого». Вдумай-
тесь в ситуацию. Один «деятель» придумы-
вает глупость, и через премьера запускает 
ее на всю страну, ставит на уши хозяйствен-
ную систему. А механизм выявления и от-
браковки ошибок отсутствует. И сколько 
таких законов, декретов, указов, постанов-
лений было принято за последние 15 лет и 
действует поныне, поскольку они не вызва-
ли такой бурной реакции бизнес-структур и 
директората. 

А ведь одним из главных своих дости-
жений А. Лукашенко считает установле-
ние сильной власти, наведение порядка в 
стране. Теперь мы видим, к чему приводит 
власть, неконтролируемая обществом. 

В любой стране правительство — это ба-
зовый социальный институт. После того, что 
произошло, доверия к нашему правитель-
ству нет никакого. Оно становится просто 
опасным для общества. Кто может поручить-
ся, что с ним не случится очередной вывих, 
способный парализовать экономическую 
жизнь в стране, распугать и так немногочис-
ленных зарубежных инвесторов?

прызначаная дата 
правядзення 

Адбыўся чарговы 
аргкамітэт Беларускага 
еўрапейскага форуму пад 
кіраўніцтвам намесніка 
старшыні Руха “За Свабоду” 
Юрася Губарэвіча. Галоўным 
вынікам паседжання стала 
прызначэнне даты правяд-
зення Форуму – мерапры-
емства мае адбыцца 14 
лістапада 2009 года.

Да пачатку лістапада ў 
Беларусі мусяць прайсці 
рэгіянальныя сходы, на якіх 
будуць вылучаныя дэлега-
ты на Беларускі еўрапейскі 
форум. Цяпер пададзена 
86 заявак на правядзенне 
сходаў па ўсёй краіне. Пер-
шыя рэгіянальныя сходы 
ўжо адбыліся ў Смалявічах 
і Клецку. Ад гэтых рэгіёнаў 
дэлегамі былі абраныя сем 
чалавек.

Аргкамітэт Белару-
скага еўрапейскага фо-
руму зацвердзіў квоту 
прадстаўнічасці дэлегатаў, 
ўзор сымболікі і дакументаў 
Форуму. Цягам бліжэйшага 
тыдня распачне працу 
сайт форума – на ім мож-
на будзе не толькі знайсці 
інфармацыю пра само 
мерапрыемства, але і 
зарэгістраваць сябе як 
удзельніка рэгіянальнага 
сходу па вылучэнні 
дэлегатаў. Арганізатары 
разлічваюць, што агулам 
ў Форуме возьмуць удзел 
каля тысячы чалавек.

Бліжэйшым часам на 
Беларускі еўрапейскі фо-
рум таксама будуць запро-
шаныя замежныя госці: 
дэпутаты Еўрапейскага 
парламенту, прадстаўнікі 

іншых структураў Еўразвязу 
і дыпламатычнага корпусу 
краінаў ЕЗ і краінаў-удзельніц 
Усходняга Партнёрства, 
палітыкі, прадстаўляючыя 
нацыянальныя парламен-
ты. Нагадаем, што адно з 
першых запрашэнняў было 
перададзенае Старшыні 
Еўрапейскага парламенту 
Ежы Бузэку непасрэдна ад 
лідэра Руху “За Свабоду” 
Аляксандра Мілінкевіча.

Беларускі еўрапейскі 
форум мае на мэце 
мабілізаваць прыхільнікаў 
і аб’яднаць патэнцыял 
беларускіх праеўрапейскіх 
сілаў, а таксама падтры-
маць паўнавартасны 
ўдзел Беларусі ў пра-
грамах еўрапейскага 
супрацоўніцтва і інтэграцыі.

Лукашэнка абвясціў перабудову і нават рэвалюцыю ў свінагадоўлі. Пра 
гэта заяўлена 7 жніўня ў Ляхавіцкім раёне.

Правительство — как ребенок: бешеный аппетит с одной сторо-
ны и полная неадекватность с другой. 

Рональд Рейган.

«ИрА, У Меня зАскок»
Кирилл борисенко, «белгазета»

На недавнем совещании с руководителями 
белорусских загранучреждений Александр 
Лукашенко посетовал, что секретари в при-
емных до сих пор бросают трубки телефонов, 
услышав иностранную речь. «Как же мы соби-
раемся побеждать на иностранных рынках? 
Ждать, пока они заговорят по-нашему? То, что 
в стране нужна системная кадровая ротация, 
это факт», - подытожил президент. Корреспон-
дент «БелГазеты», позвонив в приемные ру-
ководителей ряда белорусских предприятий, 
задал один вопрос: «I’d like to talk to someone 
about your investment portfolio and discuss 
some plans about creating a joint-venture with 
your enterprise» («Я бы хотел поговорить о ва-
шем инвестиционном портфеле и обсудить 
планы создания совместного предприятия»). 
РУП «оршанский инструментальный завод»

- А по-русски можно? Нет… Я ничего не по-
нимаю просто. Давайте вы нам на факс сбро-
сите, что вы хотите. Fax! На fax! Yes? Так, подо-
ждите, я уже забыла английский язык. 216886. 
Значит, one-two-one… (one-two-three-four-
five…) six! (seven…) Так, подождите секундоч-
ку… (Звонит по внутреннему телефону.) Ира, 
у меня заскок - как «8» по-английски? Так, бы-
стро давай - неудобно, человек звонит. Эйч! 
Или не «эйч»? After seven! Еще раз - after seven 

и потом - six.
оАо «брестский чулочный комбинат»
- One moment (зовут еще кого-то). No.
- I’II call back later(Перевод «БелГазеты»: Я 

перезвоню позже).
- No.
- I’d like to talk to someone… (Перевод «Бел-

Газеты»: Мне бы хотелось поговорить с кем-
нибудь).

- No.
оАо «Ковры бреста»
- ... (положили трубку).
оАо «витебские ковры»
- ... (положили трубку).
ЗАо «Пинскдрев»
- Let’s proceed this way: you will send us 

your proposals, I will translate them and submit 
them to our director. Are you familiar with our 
specialization? We are open to foreign investment, 
but we like first get proposals from your side. 
I am the director of the export and import 
department, my name is Victor Filippsky. Write, 
please, e-mail: exportline@pinskdrev.by (Пере-
вод «БелГазеты»: Давайте сделаем следующим 
образом. Вы вышлите ваши предложения, я 
их переведу и предоставлю нашему директо-
ру. Вы знакомы с нашей специализацией? Мы 
открыты для иностранных инвестиций, но мы 
сначала хотели бы получить предложения с 

вашей стороны. Я директор депар-
тамента экспорта и импорта, меня 
зовут Виктор Филипский. Запиши-
те, пожалуйста, e-mail: exportline@
pinskdrev.by).

РУП «Кристалл» (Минск)
- Sorry, I don’t speak English.
оАо «Коммунарка» (Минск)
- One moment. Price, да? Repeat. 

Repeat after me, for me (Пере-
вод «БелГазеты»: Один момент. 
Цена, да? Повторите. Повторите 
за мной, для меня). Повтори для 
меня, repeat. My plant «Коммунар-
ка» (Перевод «БелГазеты»: Наш за-
вод «Коммунарка»). На английском 
языке… Call, please, later («Позво-
ните, пожалуйста, позже»).
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нАрУшИтель конвенцИИ
в политике и картах друзей не 

бывает.
Финли Питер Данн

Однако, как все изменилось. В бы-
лые времена А. Лукашенко был глав-
ным застрельщиком и энтузиастом 
всех интеграционных процессов на 
постсоветском пространстве. Он не 
только был дежурным участником 
любых союзов, создаваемых вокруг 
России, но и нередко выступал их 
инициатором и движущей силой. В 
те почти уже былинные времена бе-
лорусский лидер всячески подтал-
кивал ОДКБ к противостоянию НАТО 
и упрекал Москву в недостаточной 
решительности в борьбе против за-
падных супостатов. И потому, что об-
раз интегратора народов бывшего 
СССР был способом политического 
позиционирования в отношениях с 
Россией. И по той банальной причи-
не, что в условиях международной 
изоляции вся внешняя политика 
Беларуси по существу сводилась к 
поездкам по российским регионам 
и активности в пределах СНГ. 

И что мы видим сегодня? В СМИ 
главной интригой неформального 
саммита ОДКБ в Кыргызстане были 
два вопроса: приедет ли А. Лукашен-
ко и подпишет ли он Соглашение о 
формировании Коллективных сил 
оперативного реагирования (КСОР).

Судя по некоторым косвенным 
данным, вопрос о визите белорус-
ского президента на саммит неко-
торое время висел в воздухе. Об 
этом сообщал «КоммерсантЪ» со 
ссылкой на источник в Администра-
ции президента России. Интересно, 
что посол Кыргызстана в Беларуси 
И. Балджурова сообщила о том, что 
А. Лукашенко принял приглашение 
кыргызского президента на специ-
альной пресс-конференции. Иначе 
говоря, после бойкота белорусским 
лидером саммита ОДКБ в июне и не-
формального саммита СНГ в июле 
его согласие приехать теперь в Кыр-
гызстан восприняли едва ли не как 
сенсацию.

В основе нынешнего кардиналь-

ного изменения позиции Белару-
си к интеграционным тусовкам на 
постсоветском пространстве ле-
жат нарастающие противоречия с 
Россией. Ибо отношения с други-
ми постсоветскими государствами 
(кроме Украины) для нашей страны 
не очень важны. СНГ, ОДКБ, ЕврАзЭС, 
Таможенный союз и другие органи-
зации не имеют большого значения 
для национальных интересов Бела-
руси, белорусские власти участвова-
ли в них скорее ради политического 
пиара да за компанию с Россией. 

Можно констатировать, что ныне 
мы наблюдаем новое качество кон-
фликта в белорусско-российских 
отношениях. Его особенность в том, 
что он распространяется на военно-
политическую сферу, чего раньше 
не было. Вопросы военного сотруд-
ничества выставлены на кон, стали 
предметом публичного торга. 

Когда в июне в разгар «молочной 
войны» А. Лукашенко бойкотировал 
саммит ОДКБ в Москве, где подпи-
сывалось соглашение о КСОР, мы пи-
сали, что теперь за присоединение 
к этим договоренностям Минск по-
требует отдельную плату. Так и про-
изошло. Почему бы не использовать 
тот рычаг давления, который Россия 
сама дала в руки белорусского пре-
зидента своей неуклюжей «молоч-
ной войной». 

Кроме того, безусловно, А. Лука-
шенко не очень хочется подписы-
вать соглашение о КСОР, ибо оно 
предусматривает участие бело-
русских военнослужащих в боевых 
действиях за пределами Беларуси. А 
это противоречит белорусскому за-
конодательству. И сам президент Бе-
ларуси много раз обещал, что пока 
он находится во главе государства, 
наши граждане не будут воевать за 
границей. И особенно это несвоев-
ременно сейчас, когда Минск начал 
нормализовать отношения с ЕС.

Есть еще один деликатный момент. 
Бойкот Минском июньского саммита 
ОДКБ сопровождался заявлени-
ем представителей белорусского 

МИДа, что соглашение о формиро-
вании КСОР нелегитимно, поскольку 
все решения в организации должны 
приниматься консенсусом. А этот 
документ не подписали Беларусь 
и Узбекистан. Однако российские 
официальные лица ответили, что 
неучастие не является голосовани-
ем против, поэтому, дескать, все за-
конно. Но при такой интерпретации 
устава организации может возник-
нуть ситуация, когда Москва объя-
вит о проведении саммита, никто 
из руководителей стран—участниц 
ОДКБ не приедет, президент России 
один подпишет документ и объявит, 
что это якобы есть решение Орга-
низации Договора о коллективной 
безопасности. Ведь против никто не 
проголосовал. 

Как известно, КСОР предназначе-
ны для использования на террито-
рии стран—участниц ОДКБ. В связи 
с июньским прецедентом, не может 
ли случиться, что эти силы будут 
использованы вопреки воле не-
которых членов организации? Или 
даже введут КСОР на территорию 
государства против желания его 
руководства, в особенности, когда 
у России возникнет с ним конфликт? 
Возможно, эти тревожные вопросы 
задает себе не только А. Лукашенко. 
И это еще одна причина затягивания 
вопроса о присоединении Беларуси 
к соглашению о КСОР.

Отрицательную роль в решении 
вопроса о подписании Беларусью 
этого документа стало публичное 
понукание, предпринятое Кремлем. 
Имеется в виду грубоватое заявле-
ние помощника президента России 
С. Приходько: «Раз Лукашенко туда 
едет, значит, должен подписать». По-
сле такого недипломатичного прес-
синга стало ясно, что белорусский 
лидер ничего не подпишет, ибо это 
выглядело бы публичным унижени-
ем. Так в очередной раз он стал «на-
рушителем конвенции». 

Кроме торговых войн, в самое 
последнее время в белорусско-
российских отношениях произошло 

еще несколько событий, которые 
свидетельствуют о напряженности 
между странами. МИДы обоих госу-
дарств обменялись репликами по 
поводу разъяснения консульского 
отдела белорусского Министерства 
иностранных дел о правилах посе-
щения нашими гражданами Южной 
Осетии и Абхазии с учетом грузин-
ского законодательства. Был отме-
нен анонсированный визит в Минск 
мэра Москвы Ю. Лужкова. 

Накануне саммита ОДКБ Беларусь 
и Украина провели совместную тре-
нировку дежурных сил по противо-
воздушной обороне. Как известно, 
украинское руководство взяло курс 
на вступление в НАТО. А в послед-
нее время Москва активно стремит-
ся превратить ОДКБ в «антиНАТО». 
Нужно напомнить, что Беларусь и 
Россия 3 февраля с. г. подписали 
соглашение о создании Единой ре-
гиональной системы ПВО. Поэтому 
данное событие можно расценить 
как публичную демонстрацию бело-
русского руководства. 

Согласно информации все того же 
«Коммерсанта», накануне поездки 
в Кыргызстан Кремль предложил 
Минску провести переговоры, но 
А. Лукашенко будто бы проигнори-
ровал. Во время самого саммита не 
произошла личная встреча белорус-
ского и российского президентов. 
Беларусь так и не приняла на себя 
функцию председательства в ОДКБ.

Уже в понедельник 3 августа всез-
нающий «КоммерсантЪ» со ссыл-
кой на Администрацию президента 
России сообщил, что А. Лукашенко 
в ходе кыргызского саммита обе-
щал проявить благонравие и вскоре 
подписать злосчастное соглашение 
о КСОР. Но, во-первых, цена обеща-
ниям президента Беларуси извест-
на. Вот уже почти год он обещает 
признать независимость Южной 
Осетии и Абхазии, а воз и ныне там. 
Во-вторых, если Россия хорошо за-
платит, почему бы и не подписать. 
Все упирается в стоимость вопроса. 

бЕРЕГИСЬ ПРАвИТЕЛЬСТвА
При опросе предприятий под рисками по-

нимается «вероятность потери предприятием 
части своих ресурсов, недополучения дохо-
дов или появления дополнительных расходов 
в результате осуществления производствен-
ной деятельности». В июле 2009г. самыми 
высокими для промпредприятий оказались 
сбытовые риски - из-за возможного отказа по-
требителей от продукции, т.е. от падения ре-
ального спроса. Их отметили 57,5% опрошен-
ных предприятий. Поскольку стимулирование 
внутреннего спроса имеет свои пределы, рез-
ко повышается опасность еще более высокой 
инфляции, а Россия, Украина и даже богатые 
страны ЕС находятся в глубокой рецессии, то 
сбытовые риски кажутся вполне реальными. 
Очевидно, что падение промпроизводства 
в I полугодии на 3,6% - это только цветочки. 
Есть основания ожидать еще более серьезно-
го обвала, особенно когда ресурсы работы на 
склад иссякнут.

Вторая по интенсивности группа рисков 
- макроэкономические. Их отметили 45,6% 
респондентов. Речь идет о рисках экономи-
ческой политики, т.е. деятельности прави-
тельства (например, введение запрета на вы-
воз или ввоз товаров, изменения валютного 
курса, инфляция и т.п.). Вертикаль настолько 
увлеклась самолюбованием, что не замети-
ла, как почти каждый второй промышленник 

стал опасаться правительства. О какой коор-
динации действий на микро- и макроуровне 
может идти речь, если каждый второй дирек-
тор промпредприятия видит в чиновнике не 
помощника и полезного консультанта, а ис-
точник риска?

НЕ вИНовАТЫЕ МЫ, оН САМ ПРИШЁЛ
Гораздо меньше респондентов (18,3%) от-

метили риски изменения рыночной обстанов-
ки (возникают вследствие изменения конъ-
юнктуры или других обстоятельств). А ведь 
сегодня мы столкнулись именно с изменени-
ем структуры рыночного спроса. Но директо-
рат не связывает риски сокращения спроса с 
изменением структуры экономики - он про-
должает думать, что производит хорошую 
продукцию, вот только ее временно никто не 
покупает. На самом деле только одна инстан-
ция имеет полномочия и право определить, 
хорош товар или плох, - потребитель. Если он 
не покупает, значит, нужно менять ассорти-
мент, проводить модернизацию, увлекать но-
выми маркетинговыми ходами и т.д.

Во время посещения крупных промышлен-
ных гигантов один из послов важной евро-
пейской страны интересовался у директоров: 
если их заводы будут продавать через 3-5 лет, 
то с какими инновациями выйдут они к потре-
бителю после кризиса? Некоторые директора 
даже не поняли вопроса. Текучка заела. Все 
внимание уделяется выполнению краткос-

рочных прогнозных показателей, выбиванию 
кредитов на выплату зарплаты или на поиск 
работы для бесцельно находящихся на пред-
приятии рабочих. Тут бы день продержаться 
да месяц выстоять. На мысли и планы долго-
срочной перспективы нет ни сил, ни ресурсов, 
ни запроса собственника, т.е. государства.

О неспособности к критическому самоана-
лизу и стремлении переложить ответствен-
ность на внешние факторы говорит то, что 
организационные риски (управление, ошибки 
сотрудников и т.п.) отметили всего 8,3% пром-
предприятий. Еще с середины 2008г., когда 
начали появляться явные признаки кризиса, 
руководители предприятий обязаны были 
спрогнозировать ситуацию на микроуровне, 
снизить объемы производства, затраты, опти-
мизировать рабочую силу, составить план по-
гашения кредитов и реструктуризации долга. 
Много чего надо было сделать еще раньше: 
провести диверсификацию рынков сбыта, 
расширить ассортимент продукции, серьезно 
отнестись к брендированию и т.д. Гром грянул 
- мужики, т.е. директора, начали креститься, 
не замечая при этом своей вины в случившем-
ся. А всевозможные государственные анали-
тические структуры продолжали рисовать 
для вышестоящих инстанций радующие глаз 
и ласкающие ухо картинки 10-процентного 
роста ВВП.

ярослав Романчук, «белГазета».

оПАСЕНИя бЕЛоРУССКоГо 
ДИРЕКТоРАТА

рэвізор  з 
вАшынгтонА

отечественная промышленность вступила в период высоких рисков и неопределенности. Когда у 36% предприятий про-
изводственных заказов не более чем на месяц и только у 4% - до года, когда резко сжался платежеспособный спрос и остро 
не хватает оборотного капитала, в голову приходят самые невеселые мысли. Прецедент скандального постановления 
N991 их еще больше усугубил. опрос промпредприятий, регулярно проводимый экспертами Научно-исследовательского 
экономического института Минэкономики, демонстрирует рост макро- и микроэкономических рисков. К сожалению, го-
лос производителей тонет в какофонии отчетов и заверений об отсутствии в беларуси кризиса.

Філіп Гордан з раніцы ў пятніцу пачаў свой 
візіт з сустрэчы з прадстаўнікамі апазіцыі.

У амерыканскае пасольства былі запро-
шаныя экс кандыдат на пасаду прэзідэнта на 
выбарах 2006 г. Аляксандр Казулін, лідэр ПКБ 
Сяргей Калякін, старшыня БСДП Анатоль 
Ляўковіч, старшыня АГП Анатоль Лябедзь-
ка, намеснік старшыні Партыі БНФ Вінцук 
Вячорка, намеснік лідэра Руху «За Свабоду» 
Віктар Карняенка, сустаршыня БХД Віталь 
Рымашэўскі, прадстаўнік праваабарончага 
руху «Вясна» Валянцін Стэфановіч і лідэр 
«Маладых дэмакратаў» Міхаіл Пашкевіч.

Сустрэча доўжылася больш за паўтары 
гадзіны. Філіп Гордан больш слухаў, чым 
гаварыў. Яго цікавіла сітуацыя ў Беларусі, 
як яе ацэньваюць апазіцыянеры. Памочнік 
Дзяржсакратара адзначыў, што гэтую 
ранішнюю сустрэчу ён правёў, каб быць 
больш падрыхтаваным для сустрэчы з 
прадстаўнікамі ўладаў, паведаміў Міхаіл 
Пашкевіч.

Гордан таксама зазначыў, што Амерыка 
не пойдзе на адмену эканамічных і візавых 
санкцый супраць Беларусі ў абмен на 
павелічэнне штату пасольства ў Мінску. 

У праграме аднадзённага візіту былі так-
сама сустрэчы ў Адміністрацыі прэзідэнта і 
Міністэрстве замежных спраў.

У Адміністрацыі Гордана прыняў кіраўнік 
гэтага органа Уладзімір Макей. Менавіта 
ён лічыцца архітэктарам сённяшняга 
замежнапалітычнага курсу лукашэнкаўцаў.

«Адбыўся грунтоўны абмен думкамі па пы-
таннях шматбаковага супрацоўніцтва, узае-
мадзеяння ў сферы міжнароднай бяспекі і 
раззбраення. Бакі дамовіліся падтрымліваць 
рэгулярныя кантакты», — паведамляе БЕЛ-
ТА пра сустрэчу Гордана з Макеем.

Пасля сустрэчы ў МЗС не было традыцый-
нага выхаду да прэсы, і вынікаў перамоваў 
з афіцыйнымі структурамі пакуль не веда-
ем. Што маецца на ўвазе пад «рэгулярнымі 
кантактамі», стане ясна пазней. Аднак 
у апошні час у двухбаковых адносінах 
заўважна знікла ранейшае напяццё.

У Мінск Філіп Гордан прыбыў з Вільні. 
Падчас візіту ў Літву 12—13 жніўня ён 
абмеркаваў з кіраўніцтвам гэтай краіны шэ-
раг актуальных міжнародных праблем, у тым 
ліку стратэгічную канцэпцыю НАТО, уплыў 
сусветнага эканамічнага крызісу на краіны 
Усходняй Еўропы, праграму ЕС «Усходняе 
партнёрства», сітуацыю ў Грузіі, Украіне і 
Беларусі.

Як заявіў на сустрэчы з памочнікам дзярж-
сакратара ЗША міністр замежных спраў 
Літвы Вігаўдас Ушацкас, «падтрымка ЗША 
з`яўляецца важнай для ажыццяўлення 
палітыкі Усходняга партнёрства». Міністр 
таксама ўказаў на неабходнасць умацаван-
ня супрацоўніцтва з усходнімі суседзямі. 
«Асабліва важна ўключыць у гэтыя працэсы 
нашага найбліжэйшага суседа — Беларусь», 
— падкрэсліў Ушацкас.

Каментуючы адносіны ЗША і Беларусі, Гор-
дан заявіў: 

Злучаныя Штаты адменяць санкцыі ў 
дачыненні да беларускіх прадпрыемстваў 
пасля таго, як у краіне з`явіцца больш свабо-
ды для актывістаў апазіцыі, СМІ і НДА.

Амерыканскі чыноўнік адзначыў крокі на-
сустрач з боку беларускіх улад, у прыватнасці 
вызваленне палітзняволеных. Менавіта 
такія крокі, падкрэсліў Гордан, «зрабілі маг-
чымым» яго візіт у Беларусь. «Магчыма, 
беларускія ўлады гатовы ісці насустрач, але 
павінны прыкласці больш намаганняў», — 
цытуе Гордана агенцтва Рэйтэр.

Пакуль жа, адзначыў памочнік дзяржса-
кратара, у Беларусі працягваюцца арышты 
паводле палітычных матываў. Вашынгтон га-
товы адправіць у Мінск пасла (зараз амеры-
канскае пасольства ў Беларусі ўзначальвае 
часовы павераны. — БелаПАН.), але «мяч 
— на баку поля беларускіх улад», падкрэсліў 
Гордан.

Пры гэтым ён даў зразумець, што пад-
час яго візіту ў Мінск складана чакаць кан-
крэтных рашэнняў пытанняў аб павышэнні 
ўзроўню пасольства і аб адмене санкцый.

Зміцер Панкавец; інф.белаПАН.


